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KORMÁNYABLAKBUSZ ÉRKEZIK IPOLYTÖLGYESRE 

2023. 05. 22. 13.00 - 15.00 
2633 Ipolytölgyes, Petőfi u. 43.  
Polgármesteri Hivatalparkoló 

 
INTÉZHETŐ ÜGYEK: 

• települési ügysegédi ügykörök 

• okmányügyintézés 

(Illetékfizetésre csak bankkártyával van lehetőség.) 

Ady Endre: Május  

 

Tündéri május, lombot fakasztó,  

Könnyű felöltőt szegre akasztó,  

Légy üdvözölve:  

Szívet fakasztó, emlék-marasztó...  

 

Járok a korzón, szívembe' mámor:  

Kacagva libben leányka-tábor.  

De szép az élet...  

Fél óra múlva - zuhog a zápor... 
 



Polgármesteri beszámoló 

Radnai Bertalan 

Kedves Tölgyesiek! - a facebook-ról már többen 

értesülhettek arról, hogy rangos, nemzetközi sikert ért el 

Önkormányzatunk. Az osztrák székhelyű SozialMarie nevű 

szervezet évről évre, hat közép-európai országból gyűjti a 

szociális innovációkat. 

A 2023. évi felhívásukra összesen 288 pályázat érkezett 

be. Nagy siker volt, hogy a legjobb 34 pályázó közé 

sorolták a "Hosszúlétra önkormányzati szemlélet" nevű, 

lakossági szolgáltatás csomagunkat leíró koncepciót. 

Ezáltal meghívást kaptunk a bécsi eredményhirdetési 

ceremóniára. A Zsűri két órás online beszélgetésben kért 

további információkat és ehhez még egy kisfilmet kellett 

készíteni a szolgáltatásainkról. A május elsején rendezett 

díjkiosztón az esélytelenek nyugalmával ültem. Az első 15 

pályázat kapott pénzbeli támogatást. 

https://www.sozialmarie.org/hu/news/5684 

 

 

A bemutatások és interjúk végén hirdették ki a fődíj nyertesét, ami nagy meglepetésre Ipolytölgyes lett! A fődíj 15 ezer 

Euró, ami kb. 5,7 millió Forint. Ezt az összeget a módszer tovább fejlesztésére kell fordítanunk.  

 

Ahogy két éve, a Legjobb Önkormányzati Gyakorlatok első díjaként nyert egy millió Forint esetében is, kérem a 

Tölgyesieket, tegyenek javaslatot a beszerzendő eszközökre. Az egymillióból a talajmarót vettük és a hőkamerát. A 

talajmaró nagyon bevált, kitűnő magágyakat tudunk készíteni a tavaszi veteményezés alá. A hőkamerát egyelőre még 

kevesen vették igénybe. 

A díjátadó után beszéltem az osztrák rádió, az ORF mellett a Klub rádióban és a Tilos rádióban is. Nem tudom melyik 

interjú eredménye volt, hogy máris jelentkezett egy számomra még ismeretlen személy, aki a náluk fölöslegessé vált 

kisállat szállító boxot ajánlotta fel a falu számára. Ha valaki vitt már macskát, kutyát állatorvoshoz autóban, ölben, az 

tudja, mekkora segítség egy ilyen ketrec. 

Kedves Tölgyesiek, nagy dolog történt velünk, becsüljük meg és csináljuk egyre jobban a közösségi szolgáltatásokat.  

Az eszközkölcsönzés melletti szolgáltatásainkat az "anyagbankkal" fejlesztjük tovább: Önkormányzatunk általában 

raklapos tételben vásárol cementet, a sóderből pedig több köbméter van egyidejűleg az ömlesztettanyag tárolóban. 



 Ezért, ha valaki betonozik, cementet használ, csak szükséges minimális mennyiséget szerezze be. Ha kevésnek bizonyul, 

az Önkormányzattól kiegészítheti, utólagos elszámolásra. Ha maradéka van, átvesszük, ne nője fel a gyom a felesleges 

néhány talicska sódert, a megbontott cement ne menjen tönkre. 

Az év során több helytörténeti munkát fejezünk be, illetve 

valósítunk meg. Az egyik az Ipoly Múzeum, amihez az iskola 

tantermében elbontottuk a nyolcvanas években épített 

vizesblokkot, az udvarban pedig a melléképületet. 

Megszüntettük a szennyvíz emésztőket. Bízunk benne, hogy 

idővel a vízitúrizmust kiszolgáló telephellyé fejleszthetjük az 

ingatlant. Ehhez a vármegyei Önkormányzat támogatásával már 

látványterv is készült. Reméljük, hamarosan megjelenik olyan 

pályázati lehetőség, amivel ez a több száz milliós beruházás 

megvalósulhat.  

 

 

Megkezdődött a templomunk középkori bejáratának feltárása. Nem köztudott még a 

falubeliek körében sem, hogy templomunk micsoda régi műemlék. A fehérre festett 

falak az ezernégyszázas évekből valók. A templom eredeti bejárata a mai sekrestye ablak 

helyén volt. Tehát templomunk, ősi, keletelt templom, amit a bővítésekor funkciójában 

megfordítottak. 1794-ben, feltehetően a szentmárton-dűlői Ság nevű faluból leköltöző 

lakosság száma miatt. 

Az ajtó természeten nem lesz megnyitva, csak a még fellelhető, eredeti köveket tesszük láthatóvá.  

Idén is kedves ünnepünk volt a Magyar Költészet napja. Ahogy a 

meghívóban írtuk, idén a közelmúltban elhunyt, térségi költőkre 

emlékeztünk verseik felolvasásával. Falunkból Grósz Vera nénit 

idéztük, Szobról Kalácska doktor urat, az Otthonból pedig Ötvös Juditot 

és Neumayer Zsuzsát. Utóbbinak nagy szerepe volt abban, hogy ez a 

kedves hagyomány elindult a faluban. A rendezésben az Otthon és az 

Önkormányzat most is nagyszerűen működött együtt. A néhány falubeli 

megjelentnek szép élményben lehetett része.   

Hónapról hónapra bosszankodva tapasztaljuk, hogy a zárt buszváró 

helységet valakik WC-nek használják. Így volt ez akkor is, amikor a 

Művelődési ház udvarában éjjel nappal nyitva állt a nyilvános WC. A 

Képviselő-testület úgy döntött, hogy a buszvárót nagy ablakokkal 

átláthatóvá teszi és felújítja az épületet. A mai, korszerű csupa üveg 

buszvárók drágák és nem védenek úgy az időjárás viszontagságaitól, 

mint a mi épületünk. 

Szép fekvésű temetőnk rendben tartása nagy munka az önkormányzati dolgozók 

számára. Kérjük a sírok gondozóit, hogy az üvegmécseseket a síron helyezzék el, ne 

a fűben a sír mellett, mert ez kaszáláskor nagyon veszélyes. Kérjük azt is, hogy a 

leégett mécseseket tegyék az anyaguknak megfelelő szelektív gyűjtőbe. Az üveget 

az üvegesbe, a műanyag kupakot a műanyagosba. A kiürült mécses edényekbe 

szívesen költöznek be darazsak, ami a kaszáláskor roppant kellemetlen.  

Kedves Tölgyesiek, várjuk tehát a javaslataikat az eszközkölcsönzőnk bővítésére. 

                                        Radnai Bertalan 



 

 

Eb tartók figyelem! 

A 115/2012. (VI. 11.) Korm. rendelettel módosított – a 

kedvtelésből tartott állatok tartásáról és forgalmazásáról 

szóló – 41/2010. (II. 26.) Korm. rendelet 17/B. § (10) 

bekezdése szerint 2013. január 1-től négy hónaposnál 

idősebb eb csak transzponderrel (bőr alá ültetett 

mikrochip) megjelölve tartható. Felhívjuk az ebtartók 

figyelmét, hogy 4 hónapos kor feletti eb csak akkor oltható, 

ha az állat rendelkezik egyedi transzponderrel. 

Felhívjuk az ebtartók figyelmét, hogy az ebek veszettség elleni oltása kötelező.  

 Azon tulajdonos ellen, aki az ebét nem oltatja be, szabálysértési eljárást kell kezdeményezni. 

Az ebek oltottságát, chippel ellátottságát az Önkormányzat köteles ellenőrizni és erről 

nyilvántartást vezetni. A napokban felszólítást kapnak azok az ebtartók, akik ismereteink 

szerint a fenti kötelezettségüknek még nem tettek eleget.  

 

  

Áldozatvédelem 

Az Igazságügyi Minisztérium Budapesti Áldozatsegítő Központ 

munkatársai ismét kihelyezett fogadóórát tartanak a Váci 

Rendőrkapitányság épületében az alábbi időpontokban. A fogadóórát a 

váci bűnmegelőzési előadó Vas Vilmos Dávidné r. tzls. koordinálja, melyre 

szeretettel várunk minden érdeklődőt. 

 

- Váci Rendőrkapitányságon 2023.05.31. 09.00 – 15.00 
 

A társadalmi egyeztetés alatt van a háztartási kutak (kerti locsolás , ivóvíz)  vízjogi 

fennmaradási engedélyezési eljárása vonatkozó jogszabály. Valószínű ezen kutak esetében 

nem kell  vízjogi fennmaradási engedélyt kérni. 

A jogszabály elfogadását követően tájékoztatjuk a lakosságot. 
 



 

Varga Károly községi bíró – a bírói korszak vége 

A sors – vagy még inkább a párt akarata – úgy hozta, hogy Varga Károly községi bíró alig több mint egy esztendeig tudta 

csak hivatalát betölteni, s személyében ő volt Ipolytölgyes utolsó bírója. 

1950. szeptember 10-én: utolsó képviselő-testületi ülés, még hivatalban van az elöljáróság 

 

 

Jegyzőkönyv 

 

Készült Ipolytölgyesen, 1950. évi szeptember hó 10-én a képviselőtestület által megtartott rendkívüli közgyűlés 

alkalmával 

Jelen vannak: 

Varga Károly községi bíró mellett Varga János, Mirják László, Bóna Béláné, Szabó Sándor, Lőrinc János, Drinka József, 

Molnár János, Sztankovics Rezső, Nagy Mihály, id. Tóth Béla, Vesztig Lajos, Véber József képviselő-testületi tagok, 

valamint Molnár László közellátási nyilvántartó. 

Elnök a megjelentek üdvözlése után megállapítja, hogy a közgyűlés összehívása szabályszerű. A jegyzőkönyv 

hitelesítésére Bóna Béláné és Tóth Béla képviselőtestületi tagokat kéri fel; a közgyűlést megnyitja. 

I. tárgy A Nemzetközi Szövetkezeti nap keretében a begyűjtési jutalmak kiadása 

A köztársasági induló eléneklése után Varga Károly községi bíró megnyitja a gyűlést, és üdvözli a megjelent dolgozó 

parasztságot, valamint a központi kiküldött előadót. 

Jelen vannak: Ipolytölgyes község dolgozó parasztsága, mintegy 210 fő és az előadó Zajácz János 

A központi előadó beszédében rámutatott a szövetkezeti mozgalom egyre szélesebb kiterjedésére, s annak egyéni, 

országos és nemzetközi előnyeire, és még szélesebb kiterjedésére. Hangsúlyozta a most megalakult 

termelőszövetkezetek még nagyobb fejlesztését a béke megvédése érdekében. Az előadás keretében nyújtotta át az 

Ipolytölgyesi Felszabadulás termelőszövetkezetnek a működési engedélyt, sok sikert kívánva a szövetkezet minden 

tagjának a munkához. 

Majd kiosztotta az egyénileg dolgozó kis- és középparasztoknak a terménybegyűjtés terén elért kiváló eredményekért a 

jutalmat és oklevelet, név szerint: Vesztig Lajos 12 holdas középparasztnak 200 Frt., melyből 100 Frt-ot a helyi 

Földművesszövetkezet juttatott, 100 Frt-os postatakarékkönyvet pedig a Járási Tanács. Varga Kálmán a 

földművesszövetkezettől 60 frt., Tóth József ugyancsak a földművesszövetkezettől 40 frt. jutalmat kapott.  

Díszoklevelet kaptak: özv. Tóth Ferencné, Varga Kálmán, id. Tóth Mihály, Tóth Jóakim, Tóth József. Utána az úttörők 

énekkara forradalmi dalokat énekelt, majd a jutalmazottak megköszönték jutalmaikat és a hozzászólások után az 

Internacionálé hangjaival bezárult a lelkes gyűlés, amely újabb lendületet adott a szövetkezeti mozgalomnak. 

* 

Ez volt az utolsó közgyűlése a képviselő-testületnek, de erről szó el nem hangzott... 

A községi önkormányzatok „helyreállítása” a rendszerváltozás idején, 1990 őszén ment végbe. Elnevezésében követte a 

régi hagyományt: községi képviselő-testület néven történt választásuk.  Ugyanakkor a testület élén álló személy: 

polgármester. Annak idején – a '90-es években – sokat tűnődtem azon, vajon a kistelepüléseken miért nem a magyar 

hagyományokat tiszteletben tartó, évszázadokra visszanyúló bíró tisztségnév maradt meg. Lám, a közelmúltban döntés 

született arról, hogy 2023. január elsejétől közigazgatási egységekként ismét vármegyékre tagolódik Magyarország, 

élükön ispánnal… 

           Dr. Koczó József  

                                     helytörténet-kutató 

 

 

 

 



 

 

 

 

 

 

 

 

Következő szelektív hulladékszállítás 

időpontja 

06.07. 

A csomagolási fehér hungarocell 

hamarosan elszállításra kerül a 

Községháza udvaráról. 

Ezért kérjük, aki szeretné leadni, mielőbb 

hozza be és helyezze el a tárolószín alatti 

gyűjtő ládába. 


